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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

اصلاح طلبان عملکرد خوبی نداشتند
اما باید به مجلس بروند!

سرویس سیاسی - 
حملــه به شــورای نگهبان این روزها  ترفند مدعیــان اصلاح طلبی برای فرار از پاســخگویی در قبال ناکارآمدی و 

بی کارنامگی شان است.
روزنامه اعتماد روز گذشته در یادداشتی به قلم یکی از نمایندگان رد صلاحیت شده فراکسیون امید مجلس نوشت: 
»درست است که در حال حاضر قضاوت مثبتي نسبت به عملکرد مجلس دهم و مشخصا اصلاح طلبان و فراکسیون امید 
در دست نیست اما فارغ از اینکه همین قضاوت ها نیز نیازمند آسیب شناسي است، نباید از یاد ببریم که اگر کنار فشارهاي 
خارجي، داخل کشور نیز مجلسي داشتیم که رویاروي دولت مي ایستاد شرایط اقتصادي ما به  مراتب از آن چه امروز با 
آن دســت به گریبانیم، دشــوارتر بود. اگر اجازه دهیم مجلسي یك دست شکل گیرد که صداي جریان اصلاحات در آن 
مجلس طنین نداشته باشد، جناح اصلاحات و پایگاه اجتماعي متمایل به اصلاح طلبان را از حق خود محروم ساخته ایم.«

گفتنی است، طی روزها گذشته و پس از اعلام نتایج بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات مجلس، مدعیان اصلاحات 
همچون همیشه خط تخریبی علیه شورای نگهبان را با چاشنی دروغ، تهمت و توهین علیه این نهاد در دستور کار خود 
قرار داده اند. یکی از دروغ های مطرح شــده از سوی اصلاح طلبان ادعای رد صلاحیت 90 درصدی نامزدهای این طیف 
اســت. در حالی که آنچه از ســوی اعضای شورای نگهبان مطرح شده رد صلاحیت 90 نفر از نمایندگان اصلاح طلب و 
اصولگرای مجلس اســت، اما مدعیان اصلاحات با دروغ و اغراق رد صلاحیت 90 درصدی نامزدهای اصلاح طلب ســعی 

دارند با مظلوم نمایی شکست قطعی خود در انتخابات پیش رو را به گردن شورای نگهبان بیندازند. 
جالب تر آنکه بخش قابل توجهی از نامزد های این طیف سیاسی نه از سوی شورای نگهبان که از سوی هیئت های 

اجرایی انتخابات که در اختیار دولت هستند، فاقد صلاحیت نمایندگی برای مجلس تشخیص داده شده اند.
همچنین فضای سازی روزنامه های زنجیره ای طیف اصلاحات علیه شورای نگهبان در حالی است که نمایندگان رد 
صلاحیت شده این طیف به دلیل عملکرد فاجعه بار خود در مجلس دهم و برای فرار از پاسخگویی به افکار عمومی بارها 
مبادرت به اســتعفا کرده بودند، از جمله این نمایندگان الیاس حضرتی مدیرمســئول روزنامه اعتماد است که به هنگام 
ثبت نام در انتخابات مجلس یازدهم ضمن به سخره گرفتن شعور مردم و وکلای خود در خانه ملت در اظهاراتی عجیب 

گفت که »برای ثبت نام آمده ام اما استعفا نامه ام در جیبم است«!
مظلوم نمایی،  ترفند حامیان FATF برای بزک لوایح استعماری

روزنامه آرمان در مطلبی با عنوان »تهدیدهای سازمان یافته داشتیم برای تصویب نشدنFATF« به نقل از محمد 
صدر، فعال سیاســی اصلاح طلب نوشت: »ما که علم غیب نداریم، اما نشانه هایي جدي از دخالت سیاسي بیروني وجود 
دارد. هربار که در کمیسیون مي خواستیم این لوایح را بررسي کنیم، پیامك هاي تهدیدآمیز شروع مي شد. براي خود من 
بیش از 170 پیامك گوناگون آمد که مشــخص است از جایي هدایت صورت مي گیرد. »خون شهدا را پایمال نکنید«، 
»ارزش هاي انقلاب را از بین نبرید« و از همین طیف پیام ها بســیار آمد و مشــخص است که جریاني پشت این پیام ها 
فعال بوده است. حالا اینکه اینها چه کساني هستند که از شهرستان هاي مختلف و با پیش شماره هاي متفاوت، چنین 

حرکات سازمان یافته اي صورت مي دهند را مردم بهتر مي دانند و نیازي به بازگو کردن نیست.
حامیان لوایح خســارت بار مرتبط با FATF هیچ دلیل فنی و کارشناســی و منطقی در دفاع از این لوایح ندارند، 
بنابراین یك روز با هراس افکنی و گره زدن معیشــت مردم به FATF به دنبال تصویب این لوایح هســتند و روز دیگر با 

ژست مظلوم نمایی.
چنــدی پیــش، محمدرضــا پورابراهیمی، عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس گفته بود: »از شــخص وزیر امور 
خارجه)محمدجواد ظریف( ســؤال کردم و گفتم اگر جمهوری اسلامی ایران، همه تعهدات را بپذیرد آیا هیچ تضمینی 
وجود دارد که از لیســت ســیاه اف ای تی اف خارج شود یا اتفاق دیگری رقم می خورد. ظریف گفت، خیر هیچ تضمین و 

تعهدی وجود ندارد.« 
فعلِ بد؛ فاعلِ خوب؟!!

روزنامه شــرق در ســرمقاله دیروز خود به موضوع تقویت اعتماد عمومی پرداخته و آن را با عنوان »پویش مردمی 
برای اعتمادسازی« منتشر کرده است.

در این نوشتار آمده است: »بی تردید یکی از ارزشمندترین دارایی های هر جامعه ای اعتماد عامه مردم به صاحب منصبان 
و متولیان امور است. در سایه چنین اعتمادی نعمت بزرگ همراهی مردم با دولت و حمایت سرسختانه آنان از سیاست های 

بلندمدت توسعه کشور محقق می شود.«
این متن در ادامه افزوده اســت: »در چند دهه گذشــته رفتار رانت جویانه برخی صاحب منصبان و بی مبالاتی مالی 
برخی دیگر موجب شــده  اســت که اعتماد مردم به  تدریج کاهش یابد. از سوی دیگر برخی بی تدبیری ها بر فاصله بین 
مردم و مسئولان افزوده؛ به گونه ای که گویی آنان جمعی بسیار متفاوت با عموم مردم و شهروندان هستند و به  اصطلاح 

شهروندان درجه  یك تلقی می شوند.«
چنان که خواندید این روزنامه مانند دیگر روزنامه های طیف موسوم به اصلاح طلب اعمالی از قبیل رانت خواری را تقبیح 
کرده اســت. بر همین اســاس انتظار می رود این روزنامه ها فاعلی این افعال ناهنجار را نیز تقبیح کنند و در نوشتارشان 
و مواضع شــان نســبت به دستیابی دوباره آنها به مقام یا میز و صندلی ریاست و یا وکالت مواضعی محکم گرفته بگیرند 

اما آیا این گونه است؟!
برای پاسخ به این موضوع باید به تایید یا ردصلاحیت های کسانی که برای انتخابات مجلس یازدهم ثبت نام کرده 
بودند رجوع کنیم. موضوعی که همین اواخر رخ داده و هنوز هم بحث داغی است. در حالی که شورای نگهبان می گوید 
از میان کســانی که نماینده بوده اند و دوباره ثبت نام کرده اند، علت اکثر رد صلاحیت شــدگان به واسطه مسایلی از قبیل 
رانت خواری و یا سوءاستفاده از قدرت و یا سوءاستفاده های اقتصادی و مالی بوده است و همچنین این موارد در جلساتی 
که شورای نگهبان با تك تك این افراد داشته به آنها گفته شده، چرا روزنامه های طیف موسوم به اصلاح طلب در تلاش 

هستند تا با ایجاد فشار بر شورای نگهبان زمینه را برای ورود دوباره این افراد به مجلس فراهم کنند؟! 
کیش شخصیت و توهم در اقیانوس نشاط به سبک مختاباد!

روزنامه ســازندگی دیروز در یادداشتی به قلم عبدالحسین مختاباد نوشــت: »عده ای می گویند هنرمند باید با اثر 
خودش اعتراض کند نه صدور بیانیه ای سیاســی و امثال آن؛ اما این نگاه درســتی نیست. شاید یك هنرمند تا 5 سال 
دیگر هم نخواهد اثری تولید کند ولی در شرایط فعلی باید نسبت به مسائل روزمره حرفی بزند و موضع خودش را بیان 
کند. فراموش نکنیم هنرمندان میزبان تاریخ و سیاســتمداران میهمان تاریخند. سیاستمداران همه می آیند و می روند 
اما حافظ و ســعدی و مولانا، شــاملو و شجریان و نیما و کیمیایی و بنی اعتماد در تاریخ می مانند. امروز هیچ کس یادش 
نمی آید که 5 ســال پیش وزیر مخابرات چه کســی بود اما همه شجریان را به خاطر دارند. لذا سیاستمداران باید تحمل 

خودشان را بالا ببرند و در مقابل هنرمندان و اندیشمندان کشور زانوی ادب به زمین بزنند.«
این حجم از کیش شــخصیت یك خواننده برای توجیه دخالت هنرمندان در سیاســت و تطهیر اقدامات سیاسی 
چهره هایی مانند کیمیایی و بنی اعتماد، خیلی مشمئزکننده و نگاهی کاملًاً سطحی و غیرعقلانی است.  فقط آنکه مرور 
ادبیات فوق و تأکید وی بر اینکه »شاید هیچ اثر هنری هم نداشتیم اما باید در امور سیاسی دخالت کنیم« را در  ترازوی 

نقد مخاطبان قرار می دهیم.

درمکتب امام

تا آمریکا از منطقه نرود
گرفتاری مسلمین رفع نمی شود

گرفتاري های مســلمین همه از این قدرت هــای بزرگ و تزریق 
کــردن آنها و تلقین کردن آنها به نوکرهای خودشــان در منطقه ها و 
تمام گرفتاري هایی که مسلمین دارند از دست اینهاست، و تا از دست 
اینها نجات پیدا نکنند گرفتاري ها رفع نمی شود. باید دید با چه حقی 
آمریکا از آن طرف دنیا دستش را دراز می کند به این طرف دنیا و در 
کشورهای اســلامی دخالت می کند و می خواهد مقدرات کشورهای 

اسلامی را او تعیین کند.
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آمریکا ترور می كند
ظریف از احتمال مذاكره می گوید!

حضرت امیر)ع( درباره کریمانه زندگي کردن فرمود: »لَا یسَْتَقِیمُ قَضَاءُ الحَْوَائجِِ 
إلَِاّ بثَِلَاثٍ باِسْتِصْغَارهَِا لتَِعْظُمَ وَ باِسْتِکْتَامِهَا لتَِظْهَرَ وَ بتَِعْجِیلهَِا لتَِهْنُؤَ« )برآوردن حاجات 
مردم کامل نمی شــود مگر به سه چیز: کوچك شمردنش تا بزرگ شود، و مکتوم 
داشتنش تا آشکار شود و تعجیل درانجام آن، تا دلپذیر شود.(؛)1( فرمود یك کسي 
با شما کاري دارد، مشکلي دارد که شما مي خواهید حل کنید؛ حالا یا بیمار است یا 
قرض دارد یا مشکل دیگري دارد، اولا: عجله کن که زودتر کار او حل بشود، ثانیاً: آن 
کار هر چه مهم باشد شما آن را کوچك بشمارید، خیال نکنید که کار مهمّي انجام 
دادید. ثالثاً: براي کسي نگویید، چه داعي دارید که بگویید فلان کس کاري داشت ما 
برایش حل کردیم، وامي خواست ما به او دادیم! بیمار بود ما رفتیم مشکلاتش را حل 
کردیم، دارو فراهم کردیم! فرمود مي خواهید کریم باشید، کریم تربیت کنید جامعه 
کریم باشد، این کارها را بکنید؛ حالا این اختصاصي به مسئولین ندارد، نسبت به ما 
هم همین طور است؛ منتها مسئولین وظیفه شان بیشتر است. فرمود شما کاري که 
انجام مي دهید، یکي اینکه عجله کنید نگذارید که تأخیر بیفتد، دیگر اینکه کاری که 
انجام می دهید، آن راکوچك بشمارید و سوم اینکه به کسي نگویید.حضرت اهداف 
و نتیجه این ســه کار و ســه وصیت را در کنار آن ذکر کرد و فرمود: حاجت جامعه 
را برآوردن-حاجت فرد هم این چنین اســت، - بدون ســه اصل به پایان نمي رسد: 
»باِسْتِصْغَارهَِا«؛ اگر کارتان خیلي مهم هم هست ولي شما این را کوچك بشمارید 
چون اگر این کار را شــما مهم تلقّي کنید ـ خداي نکرده ـ گرفتار عُجب مي شوید.

شما آن را بزرگ نشمرید،بزرگي این کار خودش را نشان مي دهد. »وَ باِسْتِکْتَامِهَا«؛ 
براي کسي نگویید که فلان کس وامي خواست ما به او دادیم،مشکلي داشت ما رفتیم 
برایش حل کردیم، چرا آبروي دیگران را مي برید و دیگران را کوچك مي کنید. »وَ 
بتَِعْجِیلهَِــا«؛ تأخیر نیندازید ایــن را کار و آن را کار خودتان بدانید و بدانید که این 
جزء فرائض اخلاقي ماست. اولي را که »اسْتِصْغَارِ« است فرمود شما کوچك بشمارید 
»لتَِعْظُمَ« خودش بزرگ مي شــود. دومي را فرمود »باِسْتِکْتَامِهَا«؛ شما بازگو نکنید، 
خودش، خودش را نشان مي دهد. سوم اینکه تأخیر نیندازید تا اینکه براي او گوارا و 
دلپذیر شود. این یعني جامعه را کریمانه اداره کردن؛ آن وقت این یك نحوه تفسیر 

قرآن کریم است.
چرا فرزندان پیامبر)ص( نشویم؟

 قرآن کریم را اگر کسي بخواهد از این منظر تفسیر کند با تفسیر قرآن با غیر 
مْنا  این منظر فرق مي کند،مثلًا یك وقت مي خواهد این آیه را معنا کند: »وَ لقََدْ کَرَّ
بنَي  آدَم«)2(؛ مي گوید خدا انســان را کریم خلق کرد و کرامت هم مشخص است 
که از اوصاف فرشته هاست اما فقط کار خدا را تعریف مي کند، این یك نحوه تفسیر 
است. یك نحوه است که قرآن مي فرماید انبیا و اولیا، خلفاي من هستند، جانشینان 
من هســتند، گرچه من غیبت ندارم تا آنها جانشین من باشند؛ منتها ظهور و خفا 
هست، مرا نمي بینند و اینها را مي بینند، اینها چون جانشینان من هستند یعني انبیا، 
اولیا و ائمه )علیهم السلام( اینها با کرامت با جامعه رفتار مي کنند. پس اول کار خدا، 
دوم کار خلفاي الهي، سوم کار جامعه اسلامي؛ مي گویند علما ورثه انبیا هستند، مگر 
اینجا شناسنامه اي هست که فلان شخص جزء ورثه است؟ چرا ما نباشیم؟ این راه 
که بسته نیست، انحصاري هم نیست که چرا ما نباشیم. اینکه فرمودند علما وارثان 
انبیا هســتند،)3( غالب این جمله هاي خبریه به داعي انشــاء القا شده است؛ یعني 
بشــوید بچه هاي اینها! وجود مبارک پیغمبر)ص( به صورت رسمي اعلام کرد، هر 
کسي که به دنیا می آید پدر و مادر براي او شناسنامه مي گیرند،براي او اسم تعیین 
مي کنند،شناســنامه مي گیرند؛ اما وقتي بالغ شد شناسنامه خودش را خودش باید 
بگیرد. فرمود ما حاضریم شما را به عنوان فرزندي قبول بکنیم، بیایید بچه هاي ما 
ةِ«)4( این اعلام رســمي حضرت است. چه چیزي  بشــوید: »أنَاَ وَ عَليٌِّ أبَوََا هَذِهِ الْمَُّ
بهتر از این؟ فرمود بیایید بچه های ما باشید ما شما را اداره مي کنیم چرا ما نشویم؟

ضرورت توجه انسان به کرامت خود
 اگر این راه باز اســت و براي همه باز اســت مي گوییم خلاف کردن براي ما 
کوچك است، نه اینکه جهنّم مي رویم. ترساندن برای افراد ضعیف است؛ بگوییم این 
کار را نکن جهنم مي روي؛ مثل اینکه به یك دانشجو بگویید این کار را نکن ما شما 
را تنبیه مي کنیم، با دانشجو که این طوری حرف نمي زنند، این درباره بچه است،به 
بچه ها مي گویند نکن این کار را جهنم مي روي، ما نباید بچگي فکر کنیم. البته جهنم 
سرجایش محفوظ است، خدا نکند کسي گرفتار بشود اما به ما باید بگویند و مي گویند 
این کار را نکن براي اینکه با کرامت شما سازگار نیست.وقتي به این آیه رسید از خدا 
مي خواهد که مصداق اینها باشد »وَ اجْعَلنْا للِمُْتَّقینَ إمِاماً«)5( این که برای پیغمبر و 
اولاد پیغمبر نیست، این برای ما است، یعني ما طوري زندگي کنیم و از ذات اقدس 
اله بخواهیم که در هر شهري یا روستایي در حوزه یا در دانشگاه یا در بازار یا در اداره 
هر جا هستیم خوبان آن منطقه به ما اقتدا بکنند، این چیز بدي نیست، این که تکبّر 

نیست، این یك فضیلت است، انسان متواضع تر مي شود. 
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( 
در جلسه درس اخلاق؛ 98/10/5 
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خوان حکمت روزهای یك شنبه منتشر می شود. 

۳ شرط لازم 
در مشکل گشایی از مردم

آنان حقّ را هنگامی که به سویشان آمد تکذیب کردند، پس به 
زودی، حقیقت خبرهای آنچه را که به تمســخر می گرفتند به آنان 

خواهد رسید. سوره انعام آیه 5
دروغ آفتی است که در همه ادیان مذموم و ممنوع و ناپسند است 
مگر در تفکرات ماکیاولی. ماکیاولی، سیاستمدار فلسفی ایتالیاست که 
متر و معیار شده است. اگر در شخصیت فلسفی او تشکیك شود ولی در 
سیاستمدار بودنش نمی شود. با این حال تفکرات او برای حاکمان اهل 
زر و زور و تزویر تاریخ جدید نبوده و نیست و ماکیاولی تنها جسارت 
در تصریح داشت که نامش ماند و معروف شد تا آنجا که حتی در نقد 
حاکمان قبل از او نیز، ملاک تزویر ماکیاولی است. هرچند معاویه ای 
که او را درکاتی از شیطان می دانند و عمروعاص در میان مسلمانان 
به حیله معروفند ولی ماکیاولی معروف تر است. در این اندیشه، کتاب 
موج سوم دموکراسی نوشته ساموئل  هانتینگتون معاصر نیز که به گفته 
خودش در مقدمه همین کتاب ابایی ندارد آیندگان بگویند او »راه و 
رسم دموکراتیك« را از ماکیاولی آموخته، هست ولی در سیاستی که 
به »پدرسوختگی« معروف شده، باز هم ماکیاولی چیز دیگری است. 
موج ســوم به اصلاح طلبان سفارش می کند که »با سازمان های 
حقوق بشری خارجی و تشکیلات فراملیتی ارتباط برقرار کنند«، »سعی 
کنند در ایالات متحده برای خود حامیانی بیابند«، »وحدت و یگانگی 
را در بین گروه های مخالف تبلیغ و تقویت کنند« و.... از نکات عجیب 
این کتاب، تلاش نویسنده برای مخفی کردن هدف اصلی آمریکاست 
که با شــعار دموکراسی دوســتی، به دنبال ایجاد سد در مقابل نفوذ 
کمونیسم و بعد از آن انقلاب اسلامی به سایر کشورهاست. این استاد 
برجسته و اثرگذار، حضور صدها هزار تفنگدار آمریکایی بعد از جنگ 
خلیج  فارس در منطقه را به خاطر این می داند که عربستان و کویتِ 
سی سال پیش، دنبال دموکراتیزه شدن بوده اند و آمریکا آنها را در این 
مسیر کمك کرده است! غافل از اینکه امروزه این دروغ بزرگِ سی ساله 
از استاد اصلاح طلب کهنه کاری چون  هانتینگتون، پذیرفتنی نیست. 
دو کتاب معروف ماکیاولی به نام های گفتارها و شــهریار مملو 
از سیاســت هایی است که با ذهن زمان آشناست و برگ برگ کتاب 
کهنسال تاریخ پر است از رفتار حاکمانی که هرکدام به فراخور توان 
خود و تاب جامعه از آنها بهره برده اند و مردمان عصر خویش را »اسیر« 
امیال خود کرده اند. در مکتب ماکیاولی »شهرت« و »قدرت« موضوعیت 
دارد و به سفارش او می توان برای رسیدن به این دو، »هرحرف، هرکار 
و هر حیله« ای را گفت و کرد و به کار بست، چراکه از نظر او حقه های 
حاکمان »حیله های شرافتمندانه« است. به باور او حاکم می تواند مردم 
را با »ظواهر« آزادی مشغول کند و خودش کارخِود کند. حاکم می تواند 
به دینداری« »تظاهر« کند و ایمان قلبی مهم نیست و... و در یك کلام، 
او مروج دروغ و دورویی و تزویر و ریا و ریاست طلبی حیله گرهاست.  
جبهه مقاومت مســتضعفان و مظلومان جهان، ســه جمعه را 
بی»قاســم سلیمانی« می گذرانند. حاج قاسم شب و روزش را صرف 
آسایش و آرامش منطقه کرده بود. وقتی همه خواب بودیم، چشمان 
بیدار او مراقب امنیت بود که مخدوش نشود. جایش خیلی خالی است 
و خیلــی مدیون اوییم. خدا حقش را بر ما حلال کند و او را با ارباب 
بی کفن محشور و قاتلینش را با یزید و شمر معذب کند. حاج قاسم 
شهید شد و به آرزو و حقش رسید ولی آنچه مهم است قانون خداست 
که خون شهید را مؤثرتر از حضور شهید قرار داده. خون شهید فرقان 

اســت و جدا کننده حق از باطل. چهره خبیث آمریکا را مردم جهان 
بعد از هیروشــیما و ناکازاکی شــناختند و به مرور سیاهه جنایتش 
تکمیل شــد ولی تلاش امپراتوری رسانه های سلطه و سمپات های 
سفله اســتکبار برای پاک کردن دهان و بزک کردن عفریت آمریکا 
باعث شــد که نسل های جدید به حقیقت آمریکا پی نبرد تا 13دی 
98 که دیرفهم ترین حاکمان هم بفهمند که چاق و لاغر و ســیاه و 

سفید حاکمان آمریکا راویان یك داستانند. سلطه.
حاج قاسم فراتر از سردار ملی، سرداری جهانی است. همه دیدند 
که تشــییع او منحصر به فردترین بود و نظیرش را تنها می توان در 
رحلت امام دید که مراد حاج قاسم بود. جهان غرب با تمام تبلیغات 
و رســانه هایش نخواهد توانســت در مرگ سردار یا رئیس جمهور یا 
نخست وزیرش جمعیت تنها یکی از شهرهای راهپیمایی کننده برای 
حاج قاسم را جمع کند. یکی از تفاوت های راست با دروغ همین است. 
آزادگان جهان برای حاج قاسم »رستاخیز مقاومت« برپا کردند. تنها 
ایران و عراق نبود. هرکس در هر نقطه جهان که از دنیای پر از دروغ 
و دورویی به ســتوه آمده است عطر صداقت سلیمانی را به مشامش 
کشــید و طعم تلخ رفتنش را چشید. معجزه تشییع پیکر سردار ما، 
حقاً »یوم الله« بود چراکه خدا اثبات کرد که دل ها دست اوست و به 
ســوی هر که بخواهد متمایل می کند و همان خدایی که به محمد 
عزت داد ثابت کرد که عزت از اوست و انقلاب اسلامی و سردارانش 
که رزمندگان »بدون مرز« مقاومت، رهایی و ظهورند، عزیزان عالمند 
و جهان فرامدرن و نئولیبرال با برهوت اخلاقی و تزیین شــهوات و 
تزویر تئوری ها، نتوانسته یاد خدا را بفراموشاند و فطرت ها را بسوزاند.     
 ترور دزدانه و بزدلانه ســرداران مقاومت و همراهانشــان توسط 
شقی ترین و سخیف ترین و دروغگوترین موجود عالم، پرده از چهره 
کریه ســران استکبار کشید و »ژن شرارت« سران آمریکا را به همه 
نمایاند. اگر تا قبل از 13 دی، تنها ســران صهیون آدم می کشتند و 
با بی حیایی می گفتند، خون ســپهبد سلیمانی این حقیقت را برملا 
کرد که راه مقاومت راســت اســت و راه غیر آن دروغ. و تمام تلاش 
لیبرال های از راه رسیده برای رساندن گرگ و میش به هم، به فناست. 
جای راستگو و دروغگو نباید عوض شود همان گونه که جای قاتل و 
شهید نباید عوض شود. جمهوری اسلامی ایران که 41 سال است با 
صفا و صداقت با مردم خود و جهان برخورد کرده اســت برای جهان 
جذابیت دارد و جهان اســتکبار و جریان نفوذ با تزویر و تزیین خود 
کذاب است و فتان. جمعیت میلیونی مردم عراق که سه هفته بعد از 

شهادت سرداران، خواهان اخراج آمریکا از خاکشان هستند از برکت 
صداقت انقلاب اسلامی است. و آنها که سه روز بعد از سقوط هواپیمای 
اوکراینی و پس از صداقت بی مثال سپاه در پذیرش مسئولیت آن، به 

یاد مسافران هموطن می افتند دروغ است.
آنها که تمام شهرت خود را مدیون سیما و سینمای ایرانند اگر 
چیزی از غیرت می دانستند به طمع گرفتن نوبت زایمان یا اقامت در 
خارج، به مردم و میهن خود چنگ نمی کشیدند و پشت نمی کردند. 
آنها اســیرند و نام »هنر« را هم اسیر خود کرده اند. آیت الله نجومی، 
چهره ماندگار جهان اسلام که نامش افتخار هنر است فرمود: »ظواهر 
آشفته حکایت از دل های آشفته دارد.« اگر ظاهری نشان از  هارمونی 
و هماهنگی هنر نداشت به کنار، با فکر منجمد و متحجر و متصلبی 
که توان فهم درســت را بگیرد چه باید کرد؟ مگر می شود در آغوش 
دشمن غنود و برای زخم وطن  گریست؟ پلاسکو سوخت، سرپل لرزید، 
خانه های خوزستان را فاضلاب خراب کرد، لرستان در آب و گل ماند و 
سیستان را آب خورد و مسلمان و مسیحی و بودایی در سوگ سردار 
ایرانیِ سوخته در آتش دشمن قیام کرد و... برخی موجودات موسوم به 
بازیگر- برخلاف هنرمندان واقعی کشورم-  مثل همیشه در سن دشمن 
بازی خوردند و حال چگونه باید زنده باد ایرانشان را باور کرد؟ مسخ 
این است که پول اعتماد مردم را ببرند و مالیاتی که باید بپردازند را 
بخورند و در دامن غرب و عرب جاهلی بنشینند و برای وطن مویه کنند.

سه کشور اروپایی به هرچه امضا کرده بودند پاکشیدند. هرساله 
کالیفرنیا آتش می گیرد و مردم می میرند، ماه ها هزاران هکتار جنگل 
استرالیا می سوزد، برخورد نظامی دولت فرانسه با مردم خود به هفته 
63 رســیده و کریسمس هر ســال پاریس را شعله های آتش صدها 
ماشین روشــن می کند، سفیر موذی و مزور انگلیس، ننگ برگزیت 
ملکه اش را رها کرده و در بین قانون شکنان می رود، آمریکا وقیحانه از 
52 هدف در ایران می گوید و »فداییان« واقعی میهن را  ترور و بقیه 
را تهدید می کند و دو هفته در مورد عین الاسد به همه دروغ می گوید 
و مردم جهان را با داستان استیضاح مشغول کرده. در سالن مسابقه 
آنها بازیکنی را به ضرب ســه گلوله می کشند و... بعد ایران را ناامن 
می دانند و دوتابعیتی های اقامت گرفته و متعهد به منافع دشمن به 
نام »ســلبریتی« به جای اعتراض به این همه دروغ و جنایت، دنبال 
بســتن دست مردم خود هستند و هموطنانشان را ملامت می کنند! 
این عجیب نیســت؟ آنکه خاکش را به خواب و خوراکش می فروشد 

چه نسبتی با ایران و ایرانی آزاده دارد؟ 
همه اینها که  اشــاره شد قسمتی از میدان مبارزه وسیعی است 
که جبهه حق با باطل دارد. جبهه ای که حاکی از »درست ما و دروغ 
آنها«ســت. اگر صداقت بی مثال جمهوری اســلامی نبود، 41 سال، 
دل های آزادگان و مســتضعفان و مظلومان به امید انقلاب اسلامی 
نمی تپید.  اشــك و خشم جهانیان از  ترور سپهبد سلیمانی به دست 
دروغگوترین نامرد دنیا به خاطر مظلومیت و صداقت مردان انقلابی است 
که نمادش قاسم سلیمانی است. در ده اشتباه هوایی40 ساله اخیر دنیا، 
تنها حادثه تلخ ایران بود که با ایثار و صداقت و شجاعت سپاه پاسداران 
به زودی اعلام شد و برای بررسی بیشتر در مورد دخالت دشمنان به 
جریان افتاد. ولی با این حال دهان یاوه گوی دشمن و دشمن پرستان 
همیشه باز است و رسانه های مرجف به تطهیر شیطان مشغولند ولی 
مردم جهان به زودی خواهند فهمید که حق کدام است و ناحق چه بود.

درست ما 
و دروغ آنها

نگاه

محمد هادی صحرایی

مقامات دولت از ارائه تصویر حقارت بار 
از ایران اسلامی مقتدر و با عزت دست بردار 
نیستند. ظریف تصریح کرده بود که توافق با 
آمریکا به اندازه جوهر مورد نیاز برای نوشتن 
آن هم ارزش ندارد اما در شرایط فعلی که 
دولت تروریســت آمریکا، سردار عالیقدر 
مقاومت را ترور کرده، در مصاحبه با  اشپیگل 

احتمال مذاکره را رد نمی کند!
محمــد جواد ظریف، وزیر امــور خارجه در 
مصاحبه با نشریه اشپیگل آلمان در پاسخ به سؤالی 
درباره احتمال مذاکره با آمریکا در پی ترور سپهبد 
سلیمانی، گفت: خیر، من هرگز این احتمال را رد 
نمی کنم که افراد، رویکردهای خود را تغییر دهند 
و حقایق را درک کنند. برای ما مهم نیســت که 
چه کسی در کاخ سفید نشسته باشد. آنچه مهم 
است، نوع رفتار آنها است. دولت ترامپ می تواند، 
گذشته خود را اصلاح کند، تحریم ها را لغو کند و 
به میز مذاکره بازگردد. ما همچنان در میز مذاکره 
هســتیم. آنها میز مذاکره را ترک کردند. آمریکا 
خسارت عظیمی به مردم ایران وارد آورده است. 
روزی خواهد رسید که آنها مجبور می شوند، این 

خسارات را جبران کنند. ما صبر زیادی داریم.
ارســال پالس ضعف و ذلت و ارائه تصویری 
حقارت  آمیز از ایران به بیرون رویه همیشــگی 
دولت مدعی تدبیر بوده و این در حالی است که 
ایران ماشــین جنگی آمریکا و غرب را در عراق و 
سوریه به گِل نشــانده، کشتی متخلف روباه پیر 
را توقیف و پهپاد فوق مدرن آمریکا را ســرنگون 
می کند. تــداوم همین روندِ فاقــد پایه عقلانی 
و برخلاف شــواهد عینی از ســوی دولت طی 6 
ســال اخیر بود که دشــمن را برای ترور سردار 
ســلیمانی گستاخ کرد. وزیر امور خارجه که باید 
پاسخگوی اعتماد به دشمن قسم خورده نظام و 

خسارت های سنگین برجام باشد، باز هم مذاکره 
با آمریکا را مطرح می کند آن هم در شرایطی که 
آمریکا سردار عالیقدر مقاومت را ترور کرده و آن 
را علنا اعلام کرده اســت. ظریف قبلا نوشته بود 
»هر توافقی با دولت ایالات متحده، حتی به اندازه 
جوهر ]مورد استفاده برای نوشتن آن توافق[ هم 
ارزش ندارد.« در شرایط فعلی که حاج قاسم ترور 
شده، توافق با آمریکا ارزش یافته؟ خوشبینان به 
آمریکا بعد از ترور ســردار سلیمانی طبعا باید به 
این نتیجه برســند که دولــت آمریکا یك گروه 
تروریستی خون آشام اســت که جز زبان اقتدار 
نمی فهمد. حرف از مذاکره در این شرایط خلاف 
عقلانیت است. مقامات دولت با منافع ملی بازی 
نکنند و ادراک و شعور مردم را به سخره نگیرند.
وی در پاســخ به ســؤالی درخصوص حمله 
تلافی جویانــه ایران در انتقام از خون ســپهبد 
سلیمانی اظهار داشــت: حمله به پایگاه نظامی 
)آمریکا( در عراق... واکنش نظامی رســمی ایران 
بود. هیچ قصدی برای برجا گذاشــتن تلفات در 
حمله موشکی وجود نداشته است. ما حق دفاع از 
خود را به شیوه ای متناسب اجرا کردیم. اما پاسخ 
واقعی از سوی مردم منطقه خواهد بود که نشان 
داده اند که قطعا از رفتار آمریکا خســته و دلزده 
شده اند. آمریکایی ها خواهند دید که سلیمانی به 
عنوان یك شهید بسیار مؤثرتر از سردار سلیمانی 

خواهد بود.
ظریف درخصوص گســتردگی خســاراتی 
کــه در حمله ایران به پایــگاه نظامی آمریکایی 
»عین الاســد« در عراق وارد آمده، تصریح کرد: 
خســاراتی که به آمریکا وارد کردیم، گســترده 
بود، زیــرا آمریکا با همه قــدرت نظامی که در 
اختیار داشــت، نتوانست مانع برخورد موشك ها 
به پایگاههای خود شــود. ایــن )حمله(، میزان 

آســیب پذیری آمریکا را نشــان داد. اما ضربه و 
خسارت واقعی را خود آمریکایی ها از طریق نفرتی 
کــه ایالات متحده در مردم منطقه ایجاد کرد، به 
خود وارد کردند. قتل سلیمانی، آغاز پایان حضور 
آمریــکا، نه تنها در عراق بلکــه دیگر مکان های 
منطقه نیز خواهد بود. ممکن است فردا رخ ندهد 
اما ما پیشینه هزارساله داریم و عجله ای نداریم.

به گزارش فارس، رئیس دستگاه دیپلماسی در 
پاسخ به ســؤالی درباره تفسیر شهادت سلیمانی 
برای ایران و سیاســت های وی در منطقه، گفت: 
سردار سلیمانی بسیار حائز اهمیت بود. مرگ وی 
یك ضرر جبران ناپذیر برای ایران و خود شخص 
من است. من یك دوست خوب را از دست دادم 
اما این امر تأثیری بر سیاست های ایران در منطقه 

نخواهد داشت.
ظریف درباره تأخیر درخصوص انتشار علت 
سقوط هواپیمای اوکراینی، با اشاره به اینکه اوضاع 
پیچیده ای در یك زمان پیچیده وجود داشــت، 
تصریح کرد: تقریباً 32 ســال پیش، آمریکا یك 
هواپیمای مسافربری ایران را منهدم کرد. تا امروز 
آنها هنوز یك عذرخواهی رسمی نکرده اند. افسر 
آمریکایی که مسئول ساقط کردن آن هواپیما بود، 
نیز مدال دریافت کرد اما فرد ایرانی که هواپیمای 
اوکراینی را ساقط کرد، هم اکنون در زندان است.
وی در بخشــی از مصاحبه بــه اقدام اخیر 
تروئیــکای اروپا در فعال کردن مکانیســم حل 
اختلاف در برجام اشــاره کرد و گفت: متأسفانه، 
اروپا، ایران را شــریك خود نمی داند. ما در سال 
2018، آغاز کننده مکانیسم حل اختلاف بودیم. 
در نتیجه آن فرآیند، اروپایی ها، روســیه، چین و 
ایران بیانیه ای را در ژوئن 2018 صادر کردند و در 
میان موارد دیگر، بیان شد که بهره مندی اقتصادی 
ایران از برجام ضروری اســت اما اروپایی ها هیچ 

اقدامی در این زمینه نکردند. آنها به تعهداتشان 
عمل نکردند. اروپایی ها باید از خرشیطان پایین 

بیایند.
ظریف بیان داشــت: ما توافق )هسته ای( را 
نقض نکردیم. ما مطابق با برجام عمل می کنیم. 
بگذارید برای اروپایی ها شفاف سازی کنم: اگر آنها 
بخواهند به تعهداتشــان عمل کنند، ما آمادگی 
داریم تا خیلی فوری به تعهد کامل بازگردیم. اما 
عمل به تعهدات، فقط به صدور بیانیه هایی که در 
برجام متعهد شده اند، محدود نمی شود. من هم 
می توانستم همان بیانیه ها را اعلام کنم و بگویم: 
»ما به این توافق پایبندیم، ما عاشــق این توافق 
هســتیم و ما می خواهیم این توافق تا ابد پابرجا 
بماند.« حرف زدن ارزش ندارد. اروپا باید یك اقدام 

واحد به ما نشان دهد اما آنها چه کار کرده اند؟
وزیــر امــور خارجه درخصوص ســاز و کار 
»اینســتکس« )ابزار حمایت از مبادلات تجاری( 
گفت: اینســتکس اصولاً یك شرکت حسابداری 
اســت. بیش از یکسال و نیم بعد از خروج آمریکا 
از برجام، اروپایی ها نتوانســتند در پیش برد یك 

معامله )با ایران( موفق شوند.
اشپیگل پرسید: اگر ایران ظرف مدت 30 روز 
با کشورهای اروپایی به توافق نرسد، این موضوع به 
شورای امنیت می رود و مجدداً تحریم هایی علیه 
ایران وضع خواهد شــد. آیا این به مفهوم پایان 

این توافق نیست؟
ظریف در پاســخ اظهار داشــت: کشورهای 
اروپایی هیچ مبنای قانونی برای توســل به این 
مکانیسم ندارند. آنها نمی توانند صرف آنکه اروپایی 
و چشم آبی هستند، موضوعی را به شورای امنیت 
ارجاع دهند و این فقط ما نیســتیم که اینگونه 
فکر می کنیم بلکه روس ها و چینی ها نیز چنین 
عقیده ای دارند. اروپا با نبرد بزرگی روبه رو است.

خرم آباد- خبرنگار کیهان: 
 آیت الله حاج »محمد بلندنظر« 
امام جماعت مســجد جامع شهر 
الشتر و از علمای شهرستان سلسله 

دارفانی را وداع گفت. 
آیت الله  بلندنظر در ســال 1304 
ه.ش. در شهرستان الشتر متولد شد، او 
ابتدا قرآن را در محضر پدرشان که معلم 
قرآن بود در مکتب خانه یاد گرفت. وی 
در سن 16 سالگی برای فراگیری علوم 
دینی عازم قم شد و در مدت یك سال 
در قم به تحصیل مشغول گشت و سپس 
از آنجا وارد حوزه علمیه  کرمانشاه شد و 
بعد از مدتی تصمیم می گیرد برای ادامه 

تحصیل به نجف  اشرف مشرف شود.
 آیت الله بلندنظر در محضر اساتیدی 
همچون آیت الله سیدابوالحسن اصفهانی، 
آیت الله سید محمود شاهوردی، آیت الله 
سیدعبدالهادی شیرازی و آیت الله سید 
محســن صدر کسب فیض نموده و به 
مدت 20 ســال در حوزه  نجف  اشرف 
بــه تحصیــل و درک مفاهیــم دینی 

مشغول شد.
وی پــس از 25 ســال بــه ایران 
برگشت و به درخواست آیت الله کمالوند 

به مدت 2 ســال امام جماعت مسجد 
صاحب الزمان)عج( و از سال 1338 به 
بعد امام جماعت مســجد جامع شهر 

الشتر بود.
وی به اصرار زیاد مردم الشتر در این 
شهرستان ماندند و به تبلیغ احکام اسلام 

مشغول شد.
آیت الله بلندنظر به دلیل کسالت در 
بخش مراقبت های ویژه بیمارستان امام 
خمینی)ره( بســتری بود. پیکر مطهر 
این عالم ربانی، بنــا بر وصیت وی، در 
مسجد جامع شهر الشتر با حضور اقشار 
مختلف مردم و مسئولان به خاک سپرده 

خواهد شد. 
روسای شــورای اداری و فرهنگ 
عمومی شهرستان سلسله به مناسبت 
ارتحال آیت الله »بلندنظر« دیروز شنبه 
را در این شهرســتان عــزای عمومی 

اعلام کردند. 
 حجت الاســلام و المسلمین سید 
احمدرضا شاهرخی نماینده ولی فقیه 
در لرســتان و امام جمعه خرم آباد روز 
شنبه در پیامی درگذشت آیت الله حاج 
محمد ولی بلند نظر از علمای شهرستان 

سلسله را تسلیت گفت. 

آیت الله »بلندنظر« از علمای سلسله 
دارفانی را وداع گفت

رئیس قوه قضائیــه در تماس تلفنی با 
رئیس شورای عالی قضایی عراق بر پیگرد 
حقوقی و همه جانبه جنایت آمریکایی ها در 
ترور سردار سپهبد شهید سلیمانی، مجاهد 
بزرگ شــهید ابومهدی المهندس و دیگر 

همراهان ایشان تأکید کرد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه، آیت الله 
سیدابراهیم رئیسی دیروز در تماس تلفنی با »فائق 
زیدان« با اشاره به اعتراف رسمی رژیم آمریکا به 
انجام این ترور اظهار داشت: این جنایت برخلاف 
همه میثاق ها و قوانین بین المللی است و مطالبه 
جدی مردم ایران و عراق، پیگرد حقوقی و مجازات 

آمران و عاملان این ترور است.
رئیســی نفرت پدید آمده از رژیم تروریست 
آمریکا پس از قضایای اخیر را بی ســابقه دانست 
و افزود: تشــییع های ده ها میلیونــی در ایران و 
راهپیمایی بی نظیر مردم عراق، مسئولیت مسئولان 
قضایی در هر دو کشــور را برای پیگیری حقوقی 

موضوع سنگین تر و مضاعف می سازد.
وی با اشــاره به ابعادی از تروریســتی بودن 
جنایت رژیم آمریکا گفت: این اقدام آمریکایی ها 
تجاوزکارانــه و ناقض اصول متعــدد مانند اصل 
ممنوعیت توسل به زور، حق حیات و حقوق افراد 
مورد حمایت حقوق بین الملل است و توجیه های 

آمریکایی ها بــرای انجام ایــن جنایت حتی در 
خود جامعه آمریکا نیز مــردود و مخدوش واقع 

شده است.
رئیــس قوه قضائیه کشــورمان بــا تقدیر از 
محکومیــت قاطع این جنایت از جانب مرجعیت 
عــراق و ارکان دولــت از جملــه رئیس جمهور، 
نخســت وزیر، مجلس و آحاد ملــت مقاوم عراق، 
خاطرنشان کرد: این جنایت باید از جانب هر دو 

کشور پیگیری حقوقی و بین المللی شود.
شهید سلیمانی مهمان دولت عراق بود

در ایــن تماس تلفنی، رئیس شــورای عالی 
قضایــی عراق با تأکید بر اینکه شــهید ســردار 

ســلیمانی و شهید ابومهدی از قهرمانان مبارزه با 
تروریسم و آزادسازی مناطق اشغالی عراق از دست 
داعش بودند، اظهار داشت: شهید سلیمانی مهمان 
دولت عــراق بود و همه جزئیاتــی که جنابعالی 
درخصوص ابعاد حقوقی داخلی و بین المللی این 

موضوع گفتید مورد قبول ما است.
فائق زیــدان افزود: به جنابعالــی اطمینان 
می دهــم که از همان ســاعات اولیــه در عراق 
تحقیقات در این زمینه شــروع و برای رسیدگی 
قضایی پرونده بزرگی تشــکیل شــده است. ما با 
دقت زیادی روی این موضوع متمرکز هســتیم و 
به صورت مستمر و روزانه مراحل را دنبال می کنیم.

در گفت و گوی تلفنی مطرح شد

تاکید رؤسای دستگاه قضایی ایران و عراق بر پیگرد حقوقی جنایت آمریکا در ترور شهید سلیمانی

ســیدمهدی جوادی و بابک وثوقی فرد از اساتید 
حقوق بین الملل به بررسی راهکارهای پیگیری حقوقی 

 ترور شهید قاسم سلیمانی پرداختند.
واشــنگتن پس از  ترور سپهبد قاسم سلیمانی، فرمانده 
سلحشور نیروی قدس سپاه تلاش کرد اقدام خود را با کاربست 
واژگان حقوقــی توجیه کند؛ ولی از همان ابتدا، بســیاری از 
کارشناسان حقوقی نسبت به توجیحات آمریکا ایراد گرفته و 
 ترور سردار سلیمانی را ناقض عرف ها، بنیان ها و اصول حقوق 

بین الملل دانستند.
به همین منظور و در راستای روشن تر شدن ابعاد حقوقی 
این جنایت آمریکا و همچنین بررســی ابعاد پاســخ ایران به 
اقدام  تروریســتی آمریکایی ها، خبرگــزاری مهر میزگردی با 
حضور سیدمهدی جوادی کارشناس حقوق بین الملل و بابك 
وثوقی فرد عضو هیئت علمی  دانشگاه آزاد برگزار کرد که بخشی 

از آن را در ادامه می خوانید.
بابك وثوقی فرد در رابطه با اقدامات حقوقی آمریکا برای 
توجیه جنایت خود گفت: »برای آنکه بتوان ابعاد  ترور شهید حاج 
قاسم سلیمانی را بررسی کنیم، ابتدا باید بدانیم که چه فعلی رخ 
داده است. دکتر ممتاز که چهره برجسته و شناخته شده حقوق 
بین الملل در کشورمان هستند، معتقدند که آمریکایی ها همیشه 
اقدامات خود را حتی در ظاهر مبتنی بر برخی مبانی حقوقی و 
موازین بین المللی جلوه می دهند. در جریان  ترور شهید سلیمانی 
نیز آمریکایی ها بحث »دفاع مشروع پیشگیرانه« را مطرح کردند. 
ما در نظام پس از منشور ملل متحد، اصل عدم توسل به زور 
را به عنوان پایه ها و مبانی اساسی در سیستم و سلسله مراتب 
نظام بین الملل به رسمیت می شناسیم. در بند چهار ماده دو 
منشور سازمان ملل متحد این اصل کاملاًً پذیرفته شده است.«

وی در ادامــه افزود: »تنها دو اســتثنا بر این اصل وجود 
دارد. اســتثنای اول این است که بر طبق نظام امنیت جمعی 
تحت فصول ششم و هفتم و به خصوص هفتم شورای امنیت 
طبق رعایت برخی مقدمات و تشریفات اجازه توسل به زور را 
می دهد. مورد بعدی نیز در قالب ماده 51 منشور تحت عنوان 
دفاع مشروع است که کشوری تحت شرایطی اجازه دارد به زور 
متوسل شود و دقیقاًً این استثنای دوم مورد استفاده آمریکایی ها 

قرار گرفته است.«
این استاد دانشگاه تأکید کرد: »نشریات بین المللی حقوقی 
در سطح جهان از جمله مجله اروپایی حقوق بین الملل در مورد 
اقدام آمریکا و مطابقت آن با معیارهای مطرح شــده در ماده 
51 مقالات متعددی را به چاپ رســانده اند. دیوان بین المللی 
دادگستری در موارد متعددی با این موضوع که اقدامی به عنوان 
دفاع پیشگیرانه وجود دارد، موافق نیست و از همین رو تفسیر 

چنین چیزی از این ماده صحیح نیست.«

وثوقی فرد خاطرنشان ســاخت: »ماده 51 به طور واضح 
می گوید که دولتی وقتی می تواند به زور متوسل شود که در 
مقابل تهدید قریب الوقوع قرار داشته باشد. آمریکایی ها مدعی 
هستند که بعد از سلسله اتفاقاتی که در عراق رخ داده، قرائنی 
وجود داشــته که ایران و سردار سلیمانی در حال تهدید جان 
و مال آمریکایی ها بوده اند و برای پیشگیری دست به این کار 
زده ایم. اما در مقابل باید گفت در حال حاضر اسناد و مدارکی 
که به دســت آمده که جــواب متقنی که بتواند حتی جامعه 
سیاسی آمریکا را قانع کند که سردار سلیمانی تهدیدی برای 

این کشور بوده، وجود ندارد.«
ســیدمهدی جوادی نیز در این باره گفت: »برای ورود به 
بحث، ابتدا باید مشخص کنیم که چه اتفاق حقوقی رخ داده 
و اقدام آمریکا از بعد حقوق بین الملل چه چیزی بوده اســت. 
وزارت دفاع آمریکا بعد از اقدام به  ترور ســردار سلیمانی یك 
بیانیه رســمی  منتشر کرد و همچنین نامه ای که به ماده 51 
مشهور است را تقدیم شورای امنیت کرد. آمریکا در همین دو 
گزارش اعلام کرد که بر اســاس حق دفاع مشروع پیشگیرانه 
اقدام به  ترور شــهید سلیمانی کرده است. بحث تعریف دفاع 
مشــروع چندان پیچیده نیست. بعد از 11 سپتامبر، موضوع 
دفاع پیش دستانه به عنوان یك تفسیر موسع از دفاع مشروع 
مطرح شد و این در حالی است که دفاع مشروع یك استثنا در 

ماده 2 منشور است.«
این کارشناس حقوق بین الملل افزود: »جالب این است که 
خود آمریکایی ها در حالی از بحث دفاع پیش دستانه استفاده 
کردند که خودشان در قبال توسل روسیه به این مکانیزم در 
جریان جدایی طلبان گرجســتان، آن را رد کردند و مشــروع 
ندانستند. در موضوع اخیر نیز آمریکا ناظر بر اتفاقات اخیر عراق و 
به خصوص بعد از حمله به سفارت این کشور در بغداد که برخی 
معترضان عکس های سردار سلیمانی را در دست داشتند، ادعا 
داشتند که ایران اقدامات حشدالشعبی را کنترل می کند که 

این ادعا از لحاظ حقوقی درست نیست.«
جوادی متذکر شد: »در حقوق ما موضوعی به نام »کنترل 
مؤثر« داریم که اگر دولتی بر نیروهای داخلی کشــور دیگری 
در یك جنگ نیابتی کنترل مؤثر داشته باشد، آن زمان است 
می توان ادعا داشــت که اقدامات آن گروه ها به مثابه اقدام آن 
دولت اســت. دادگاه بین المللی کیفری برای یوگسلاوی هم 
مشــخصاً بر روی موضوع کنترل مؤثر تأکید داشــته و اعلام 
داشته که صرف ارسال سلاح و تعلیمات به یك گروه نظامی 
در کشور دیگر، کنترل مؤثر محسوب نمی شود. مضاف بر اینکه 
بارها چه از سوی ایران و چه از سوی عراق و حشدالشعبی اعلام 
شــده است که اقدامات گروه های مقاومت در عراق نسبتی با 

جمهوری اسلامی ندارد.«

در خبرگزاری مهر 

میزگرد بررسی ابعاد حقوقی  ترور شهید سلیمانی 
برگزار شد

رئیس سابق ســازمان بازرسی کشور و 
مشــاور کنونی رئیس قــوه قضائیه در یک 
گفت و گوی تلویزیونی به مواردی از پشــت 
پرده فساد در سیستم اداری و رانت خواری ها 

 اشاره کرد.
به گزارش تســنیم، ناصر سراج در گفت و گو با 
برنامه تلویزیونی »دست خط« پاسخگوی موضوعات 

مختلفی بود.
یجاد حیاط خلوت با تزریق سالانه بودجه 

به شرکت های دولتی 
سراج درباره ورود بودجه دولتی به شرکت های 
زیرمجموعه گفت: قانون شــفاف اســت. مصاحبه 
کردند که 75 درصد از بودجه دولت در شرکت های 
دولتی می رود. اکثرا هم ضررده هستند. حیاط خلوت 
آنجاست و باید دنبال آنها بروند. خیلی از بازنشسته ها 

که رفتند در آنجا دوباره حقوق می گیرند. 
وی افــزود: این را هــم به رئیس مجلس و هم 
آقای رئیس جمهور گزارش دادم، متاسفانه امسال 
در بودجــه خیلی موثر واقع نشــد. ما بالاخره یك 
روزی بایــد فکری برای این شــرکت ها کنیم که 

حیاط خلوت مدیر نباشد که هر اقدامی کند و پول 
در آنجا دریافت کند. باید پیگیری شود و از حد من 

به تنهایی خارج است.
رئیس سابق ســازمان بازرسی کل کشور ادامه 
داد: الان اکثراً مسائل سنگینی که اتفاق می افتد در 
شرکت هاست. برای آن شرکت ها حاکمیت باید فکر 
اساسی کند که یا تعداد آنها را کم کند و یا پاسخگو 
باشند یا بودجه بی جهت تزریق نشود. وقتی شرکتی 
ضررده است چه دلیلی دارد هر سال بودجه تزریق 
کنند و مدیر هم بین این و آن تقسیم کند. برخی 

دولتمردان ما حمایت نمی کنند. 
سهم خواهی به سبک آقای مدیرکل

ســراج اظهار داشت: در همین دولت دوازدهم 
ما مدیرکل یکی از استان ها را گرفتیم که عنوانش 
را بیان نمی کنم. کار ایشــان ایــن بود مثلًا مجوز 
ســاختمان می داد، به شما به عنوان برج ساز مجوز 
مــی داد و پنج تا را برای خودش نگه می داشــت و 
باقی را امضا می کرد. در خانه او کلی قرارداد سفید 
امضا پیدا شد، مبیع هم بود منتهی خریدار داخل 
آن نبود؛ سفید امضا بود. آن شخص اگر نصف ملك 

را می فروخت مشــخص نبود چه کســی فروخته 
است. جای خریدار سفید بود و خریدار دسته پنجم 
هم می آمــد، آن پر می کرد و واگذار می کردند. آن 
را چند بار اســتعلام کردیم و پاسخ نداد و گفتیم 
حضوری بیاید و پاسخ نداد. وقتی کشوی میزش را 
بازرسی کردند، مصوبه هیئت دولت داخل آن بود 
که پاســخ نباید داده شود و وظیفه بازرسی نیست 

که این کار را کند! 
تخلفات خصوصی سازی ها

وی درباره تعدیل نیرو بلافاصله پس از واگذاری 
کارخانه های دولتی گفت: در بخش خصوصی قانون 
می گویــد اگر دولت این کارخانــه را به من واگذار 
می کند، من حق ندارم تا پنج ســال بی جهت یك 
نیرو را بیرون کنم. متاسفانه همین آقای مه آفرید که 
متهم پرونده سه هزار میلیاردی بود عنوان می کردند 
کارآفرین است، ایشان همان زمان که سهام فولاد 
خوزســتان را خرید، ســه هزار و 500 نفر کاهش 
نیرو داد! نیروهایی که واقعا زندگی آنها با ســختی 
می گذشت. این وظیفه سازمان خصوصی سازی بود 
کــه رعایت و نظارت کند ولی نظارت مغفول ماند. 

درباره اکثر خصوصی سازی ها همینطور است. هپکو 
اراک و کارخانه هــای زیاد دیگری هم بودند مانند 
دشت مغان که قیمت گذاری کردند و با قیمت پایه 
قبل تعیین کردند. یکی از وزرا که الان مستعفی شده 
است، می گوید این را به بنیاد مستضعفان می دهیم و 

700 میلیارد تومان زیر قیمت پایه بدهید!
رئیس سابق سازمان بازرسی کل کشور افزود: 
خب این دولت که این شــاخه به آن شاخه است 
و مشــکلی نــدارد. وقتی این تصویب می شــود، 
رئیس خصوصی سازی می گوید چه دلیلی دارد من 
بدهم. به هر کسی که خواستم می دهم. به چه کسی 
می دهند؟ به یکی از شرکت های دسته چندم شرکت 

رفاه می دهند.
سراج با  اشاره به اینکه هیئت واگذاری چند نفر 
از وزرا از جمله وزیر دادگستری، وزیر اقتصاد و غیره 
، رئیس اتاق تعاون و غیره و از مجلس هستند،گفت: 
اینها تصویب کردند، قوه قضائیه در این هیئت هیچ 

کس را ندارد.
گفتنی است، مشروح این گفت و گو روز سه شنبه 

در صفحه اجتماعی کیهان منتشر می شود.

مدیرکل یکی از استان ها سهم خود را از صدور هر مجوز برج کنار می گذاشت!
ناگفته های قاضی سراج از پشت پرده فساد در سیستم اداری


